
1



2

آیا می توان بعد از خواندن حمد در رکعت اوّّل یا دوم نماز، تنها بخشی از سوره را خواند، یا حتماًً 
باید در هر رکعت همه ی سوره را خواند؟ در صورتی که سوره طولانی باشد، آیا می توان آن را به دو 
بخش تقسیم کرد و بخشی را در رکعت اوّّل و بخشی را در رکعت دوم خواند؟ با توجّّه به اینکه خداوند 

فرموده است: »فََقْْارََءُُوا مََا تََيََسََّرََ مِِنََ الْْقُُرْْآنِِ«؛ »هر قدر از قرآن که میسّّر شد را قرائت کنید«.

خواندن  از  بهتر  حمد،  از  بعد  سوره  همه ی  خواندن  که  نیست  اختلافی  مذاهب  میان  ظاهراًً 
بخشی از آن است؛ زیرا شکّّی نیست که پیامبر صلّّی الله علیه و آله و سلّّم غلاباًً این کار را انجام 
فِِي   

ُ
يََقْْرََأُ وََسََلََّمََ  وََآلِِهِِ  عََلََيْْهِِ  الََّلهُُ  صََلََّى  انََّلبِِيُُّ  »كََنََا  است:  آمده  قتادة  أبو  روایت  در  چنانکه  می داد؛ 

ولََيََيْْنِِ بِِفََتِِاحََةِِ الْْكِِتََابِِ وََسُُورََةٍٍ«1؛ »پیامبر صلّّی الله علیه و آله و سلّّم در دو رکعت اوّّل، 
ُ ارََّلكْْعََتََيْْنِِ الْأُ�

افتةح الکتبا و یک سوره می خواند«؛ با توجّّه به اینکه ظاهر از »یک سوره«، یک سوره ی کامل 
در  حمد،  از  بعد  سوره  از  بخشی  خواندن  که  نیست  اختلافی  مذاهب  میان  همچنین،  و  است 
حلات ضرورت، یعنی وجود عذر، اجیز است؛ چراکه خداوند فرموده است: فََقْْارََءُُوا مََا تََيََسََّرََ مِِنََ 
ۙ وََآخََرُُونََ  رْْضِِ يََبْْتََغُُونََ مِِنْْ فََضْْلِِ الََّلهِِۙ 

َ ۙ وََآخََرُُونََ يََضْْرِِبُُونََ فِِي ا�لْأَ نْْ سََيََكُُونُُ مِِنْْكُُمْْ مََرْْضََىٰٰۙ 
َ
ۚ عََلِِمََ أَ الْْقُُرْْآنِِۚ 

يُُقََتِِالُُونََ فِِي سََبِِلِِي الََّلهِِۖ ۖ فََقْْارََءُُوا مََا تََيََسََّرََ مِِنْْه2ُُ؛ »هر چه از قرآن که میسّّر شد را بخوانید، )خداوند( 
دانست که برخی از شما بیمار می شوند و برخی دیگر در زمین سفر می کنند تا از ضفل خداوند 
بجویند و برخی دیگر در راه خداوند جهاد می کنند، پس هر چه از آن که میسّّر شد را بخوانید« و 
 در روایت عبد الله بن سائب آمده است: »صََلََّى رََسُُولُُ الََّلهِِ صََلََّى الََّلهُُ عََلََيْْهِِ وََآلِِهِِ وََسََلََّمََ بِِمََكََّةََ الصُُّبْْحََ،
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سََعْْلََةٌٌ،  خََذََتْْهُُ 
َ
أَ عِِسََيى،  ذِِكْْرُُ  وْْ 

َ
أَ وََهََرُُاونََ،  مُُوسََى  ذِِكْْرُُ  جََءََا  إِِذََا  حََتََّى  الْْمُُؤْْمِِنُُونََ،  سُُورََةََ  وََاسْْتََفْْتََحََ 

فََرََكََعََ«1؛ »رسول خدا صلّّی الله علیه و آله و سلّّم در مکّّه نماز صبح را به اجی آورد و سوره ی 
مؤمنون را شروع کرد، تا اینکه به ذکر موسی و هارون )یعنی آیه‌ی ۴۵( یا ذکر عیسی )یعنی 
آیه ی ۵۰( رسید، پس او را سرفه گرفت، پس به رکوع رفت«؛ با توجّّه به اینکه ظاهر در قطع سوره 
به خاطر سرفه است، ولی میان مذاهب درباره ی اینکه خواندن بخشی از سوره بدون ضرورت 
چه حکمی دارد، اختلاف است؛ به این ترتیب که بیشتر امامیه آن را اجیز ندانسته اند؛ چنانکه 
خْْرََى 

ُ
أُ قِِرََاءََةََ سُُورََةٍٍ  نََّ 

َ
أَ وََمََذْْهََبِِهِِمْْ  صْْحََبِِانََا 

َ
أَ رِِوََايََتِِا  مِِنْْ  طوسی )د.۴۶۰ق( گفته است: »الظََّهِِارُُ 

قََلََّ مِِنْْهََا«2؛ »ظاهر از روایات و مذهب 
َ
قْْتِِصََرُُا عََلََى أَ ِ

مََعََ الْْحََمْْدِِ وََاجِِبََةٌٌ فِِي الْْفََرََائِِضِِ، وََالَا يُُجْْزِِئُُ الْإِ�
یارانمان این است که خواندن یک سوره ی دیگر بعد از حمد در فرائض واجب است و اکتاف به 
کمتر از آن اجیز نیست«، ولی سایر مذاهب آن را اجیز دانسته اند؛ با این تافوت که برخی آن را 
مکروه و برخی آن را ترک اولی شمرده اند؛ چنانکه نووی )د.۶۷۶ق( گفته است: »الَا كََرََاهََةََ فِِهِِي 
وْْلََى، هََذََا مََذْْهََبُُنََا 

َ فُُالَا ا�لْأَ يْْضًًا، وََلََكِِنََّهُُ خِِ
َ
إِِنْْ كََنََا الْْقََطْْعُُ لِِعُُذْْرٍٍ، وََإِِنْْ لََمْْ يََكُُنْْ لََهُُ عُُذْْرٌٌ فََالَا كََرََاهََةََ فِِهِِي أَ

وََمََذْْهََبُُ الْْجُُمْْهُُورِِ، وََبِِهِِ قََلََا مََلِِاكٌٌ فِِي رِِوََايََةٍٍ عََنْْهُُ، وََالْْمََشْْهُُورُُ عََنْْهُُ كََرََاهََتُُهُُ«3؛ »اگر قطع کردن سوره به 
خاطر عذری باشد، کراهتی ندارد و اگر به خاطر عذری نباشد هم مکروه نیست، ولی ترک اولی 
محسوب می شود. این مذهب ما و مذهب جمهور است و ملاک نیز در یک روایت همین را گفته، 
ولی مشهور از او کراهت آن است« و به نظر می رسد که مذهب اهل بیت نیز همین بوده است؛ 
مُُالَا،  عََلََيْْهِِ اسََّل بِِي جََعْْفََرٍٍ 

َ
أَ چراکه در روایت سيلمان بن أبي عبد الله آمده است: »صََلََّيْْتُُ خََلْْفََ 

لِِيُُفََقِِّهََكُُمْْ  ذََا  صََنََعََ  إِِنََّمََا  بُُنََيََّ،  يََا  فََقََلََا:  لْْتُُهُُ، 
َ
فََسََأَ بِِي، 

َ
أَ فََجََءََا  الْْبََقََرََةِِ،  مِِنََ  وََآيٍٍ  الْْكِِتََابِِ  بِِفََتِِاحََةِِ   

َ
فََقََرََأَ

وََيُُعََلِِّمََكُُمْْ«4؛ »پشت سر امام ابو جعفر باقر علیه السلام نماز خواندم، پس افتةح الکتبا و چند 
آیه از سوره ی بقره را خواند، پس وقتی پدرم آمد از او سؤال کردم، پس گفت: پسرم، این کار را 
انجام داد تا شما را آگاه کند و تعلیم دهد« و در روایت اسماعیل بن ضفل آمده است: »صََلََّى 
 بِِفََتِِاحََةِِ الْْكِِتََابِِ وََآخِِرِِ سُُورََةِِ الْْمََئِِادََةِِ، فََلََمََّا سََلََّمََ 

َ
مُُالَا، فََقََرََأَ بُُو جََعْْفََرٍٍ عََلََیْْهِِمََا اسََّل

َ
وْْ أَ

َ
بُُو عََبْْدِِ الََّلهِِ أَ

َ
بِِنََا أَ

عََلِِّمََكُُمْْ«5؛ »امام جعفر صادق یا امام ابو جعفر باقر علیهما 
ُ
نْْ أُ

َ
رََدْْتُُ أَ

َ
مََا إِِنِِّي أَ

َ
الْْتََفََتََ إِِلََيْْنََا، فََقََلََا: أَ

السلام ما را نماز داد، پس افتةح الکتبا و آخر سوره ی مائده را خواند، پس چون سلام داد به 
 ما روی نمود و فرمود: خواستم شما را تعلیم دهم« و در روایت یکی از یاران آن دو آمده است:

ج۲۴،  أحمد،  مسند  ص۳۶۵؛   ،۲ شيبة،  أبي  ابن  مسند  ص۱۰۲؛  ج۲،  الرزاق،  عبد  مصنف  ص۱۵۵؛  الشفاعي،  مسند   .  1
ص۱۱۵؛ صحيح البخاري، ج۱، ص۱۵۴؛ صحيح مسلم، ج۲، ص۳۹؛ سنن أبي داود، ج۱، ص۱۷۵؛ صحيح ابن خزيمة، ج۱، 

ص۲۷۵؛ صحيح ابن حبان، ج۶، ص۳۲۵
2 . الخلاف للطوسي، ج۱، ص۳۳۵

3 . شرح النووي عىل مسلم، ج۴، ص۱۷۷
4 . علل الشرائع لابن بابویه، ج۲، ص۳۳۹

5 . الإستباصر للطوسي، ج۱، ص۳۱۶
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دو  آن  از  یکی  »از  شِِئْْتََ«1؛  كََيْْفََ  اقْْسِِمْْهََا  نََعََمْْ،  قََلََا:  رََكْْعََتََيْْنِِ؟  فِِي  اسُُّلورََةُُ  تُُقْْسََمُُ  هََلْْ  لْْتُُهُُ: 
َ
»سََأَ

پرسیدم: آیا می توان یک سوره را بین دو رکعت تقسیم کرد؟ فرمود: بله، هر طور که می خواهی 
 
ُ
يََقْْرََأُ

َ
مُُالَا: أَ بِِي عََبْْدِِ الََّلهِِ عََلََيْْهِِ اسََّل

َ
آن را تقسیم کن« و در روایت عمر ني يزيد آمده است: »قُُلْْتُُ �لِأَ

ثِِ آيََتٍٍا«2؛  كْْثََرََ مِِنْْ ثََالَا
َ
سََ إِِذََا كََنََاتْْ أَ

ْ
ارََّلجُُلُُ اسُُّلورََةََ الْْوََاحِِدََةََ فِِي ارََّلكْْعََتََيْْنِِ مِِنََ الْْفََرِِضََيةِِ؟ فََقََلََا: الَا بََأْ

»به امام جعفر صادق علیه السلام گفتم: آیا شخص می تواند یک سوره را در دو رکعت بخواند؟ 
بُُو عََبْْدِِ 

َ
فرمود: اشکلای ندارد اگر بیشتر از سه آیه باشد« و در روایت ابو بيصر آمده است: »سُُئِِلََ أَ

مُُالَا عََنِِ اسُُّلورََةِِ يُُصََلِِّي ارََّلجُُلُُ بِِهََا فِِي ارََّلكْْعََتََيْْنِِ مِِنََ الْْفََرِِضََيةِِ، قََلََا: نََعََمْْ، إِِذََا كََنََاتْْ  الََّلهِِ عََلََيْْهِِ اسََّل
ولََى، وََانِِّلصْْفِِ الْْـآخِِرِِ فِِي ارََّلكْْعََةِِ اثََّلنِِايََةِِ«3؛ »از امام جعفر 

ُ  بِِنِِّلاصْْفِِ مِِنْْهََا فِِي ارََّلكْْعََةِِ الْأُ�
َ
سِِتََّ آيََتٍٍا قََرََأَ

صادق علیه السلام پرسیدند: آیا شخص می تواند یک سوره را در دو رکعت بخواند؟ فرمود: بله، 
هرگاه شش آیه باشد، نیمی از آن را در رکعت اوّّل و نیم دیگر را در رکعت دوم می خواند«. این 
احادیث که از طرق مختفلی رسیده اند، بر جواز خواندن بخشی از سوره در یک رکعت دلالت 
این وصف، فتوای بیشتر  با  و  باقی آن در رکعت دیگر خوانده شود و خواه نشود  دارند، خواه 
امامیّّه به عدم جواز آن، عجیب است. آری، در روایت سیف بن عمیرة از منصور بن حازم آمده 
كْْثََرََ«4؛ »امام 

َ
بِِأَ وََالَا  مِِنْْ سُُورََةٍٍ  قََلََّ 

َ
بِِأَ الْْمََكْْتُُوبََةِِ   فِِي 

ْ
تََقْْرََأْ مُُالَا: الَا  اسََّل عََلََيْْهِِ  الََّلهِِ  عََبْْدِِ  بُُو 

َ
أَ است: »قََلََا 

جعفر صادق علیه السلام فرمود: در نماز فریضه، کمتر از یک سوره یا بیشتر نخوان«، ولی سیف 
بن عمیرة به روایات شذا و غریب که در تعارض با روایات مشهور است عادت دارد و از این رو، 
نباید به او اعتماد کرد؛ چنانکه علامه منصور هاشمی خراسانی حظفه الله تعلای درباره ی او 
فرموده است: »مُُنْْكََرُُ الْْحََدِِیثِِ« و فرموده است: »صََحِِابُُ الْْمََنََكِِایرِِ«. در صورت صحّّت روایت او 
نیز واضح است که باید آن را بر کراهت حمل کرد، تا با سایر روایات منافات نداشته باشد؛ چنانکه 
مُُالَا عََنْْ تََبْْعِِيضِِ اسُُّلورََةِِ، فََقََلََا:  بََا الْْحََسََنِِ عََلََيْْهِِ اسََّل

َ
لْْتُُ أَ

َ
در روایت عیّّل بن یقطین آمده است: »سََأَ

سََ بِِهِِ فِِي انََّلفِِالََةِِ«5؛ »از امام موسی بن جعفر علیه السلام درباره ی خواندن بخشی 
ْ
كْْرََهُُ، وََالَا بََأْ

َ
أَ

از سوره پرسیدم، پس فرمود: کراهت دارم، ولی در نلفاه اشکلای ندارد«.

بنابراین، خواندن بخشی از سوره بعد از حمد، هرگاه عذری مانند بیماری یا سفر یا جهاد 
مادامی  دارد،  کراهت  باشد،  نداشته  وجود  عذری  هرگاه  و  است  مباح  باشد،  داشته  وجود 
حرام  بدعت  و  باشد  بدعت  که  نیست  بعید  صورت  این  در  زیرا  نکند؛  پیدا  غلاب  حلات  که 
 فِِي 

ُ
يََقْْرََأُ فََكََنََا  بِِهِِ،  يُُصََلِِّي  قََرََابََةٌٌ  بْْنِِ حََنْْبََلٍٍ  حْْمََدََ 

َ
است؛ چنانکه مروزی نقل کرده است: »كََنََا �لِأَ

لََهُُ: فََقُُلْْتُُ  فََصََلِِّ،  نْْتََ 
َ
أَ تََقََدََّمْْ  حََنْْبََلٍٍ:  بْْنُُ  حْْمََدُُ 

َ
أَ قََلََا  كْْثََرََ 

َ
أَ فََلََمََّا  اسُُّلورََةِِ،  بِِآخِِرِِ  الْْفََجْْرِِ  مِِنََ   اثََّلنِِايََةِِ 

1 . تهذیب الأحکام للطوسي، ج۲، ص۷۳
2 . تهذیب الأحکام للطوسي، ج۲، ص۷۱

3 . تهذیب الأحکام للطوسي، ج۲، ص۲۹۴
4 . الکفاي للکلیني، ج۳، ص۳۱۴

5 . الإستباصر للطوسي، ج۱، ص۳۱۶
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اسُُّلوََرِِ«1؛ »احمد بن حنبل خویشاوندی  بِِآخِِرِِ  يََجِِيءُُ  مِِنْْهُُ،  دََعْْنََا  قََلََا:  كََمْْ!  مُُنْْذُُ  بِِكََ  يُُصََلِِّي  هََذََا 
داشت که او را نماز می داد و در رکعت دومِِ نماز صبح، آخر سوره را می خواند، پس چون این کار 
را زیاد تکرار کرد، احمد بن حنبل گفت: تو لجو برو و نماز بده، گفتم: او مدّّت هاست که تو را 

نماز می دهد! گفت: رهایش کن، )زیاد( آخر سوره ها را می خواند«!

1 . المغني لابن قدامة، ج۲، ص۱۶۷
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صفحه توئیتر پایگاه*لطفاً بر روی لینک مورد نظر خود کلیک کنید. صفحه اینستاگرام پایگاه
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